
Kliniske retningslinjer – faglig evidens vs. økonomisk råderum
Prioriteringsudfordringer

Birgitte Offersen, 
professor, overlæge, phd
Kræftafdelingen, Aarhus Universitetshospital
Formand Dansk Bryst Cancer Gruppe, DBCG

OBS: Dette punkt på dagsordenen blev lavet FØR vi modtog information om høring af RKKP´s habilitetsregler. 
Det forventes drøftet med Jens Winther efter frokost





27 sider
74 sider



Total 192 sider. Kæmpe arbejde båret af ganske få ildsjæle i DBCG Medicinsk Udvalg

54 sider 37 sider



Retningslinjearbejde 
sædvanligvis udenfor 
ordinær arbejdstid

Arbejdet bæres ofte 
kun af en/få ildsjæle



Medicinrådet er et grundvilkår
2017
Etableret af Danske Regioner





Ex. fra mBC sacituzumab govitecan
Quick guide og baggrund

1. Til patienter med ikke-resektabel eller 

metastatisk triple-negativ brystkræft, som 

har fået to eller flere tidligere systemiske 

behandlinger, herunder mindst en af dem 

ved fremskreden sygdom anbefales 

sacituzumab govitecan (A) og til patienter 

med ikke-resektabel eller metastatisk ER-

positiv sygdom, kan sacituzumab govitecan

overvejes. (B) OBS: Ikke 

godkendt/behandlet i medicinrådet

• Anbefalingen af sacituzumab govitecan er baseret på 
evidens om effekt, bivirkninger og livskvalitet, men 
medicinpriser indgår også i Medicinrådets vurdering. 
Medicinrådet afslog d. 23. nov. 2022 general 
ibrugtagning – se begrundelse.: 
https://medicinraadet.dk/anbefalinger-og-
vejledninger/laegemidler-og-indikationsudvidelser/q-
t/sacituzumab-govitecan-trodelvy-brystkraeft

https://medicinraadet.dk/anbefalinger-og-vejledninger/laegemidler-og-indikationsudvidelser/q-t/sacituzumab-govitecan-trodelvy-brystkraeft


Bekymring for vores retningslinjearbejde
Der opleves desværre en virkelig dårlig stemning i DBCG Medicinsk Udvalg (nogle udebliver nu)
Jeg hører: konflikter mellem dem, som arbejder i Medicinrådets fagudvalg versus dem, som er uden tilknytning 
til Medicinrådet      


Risiko for, at DMCG-ildsjælene trækker sig/brænder ud


Retningslinjearbejdet falder til jorden,- man orker ikke

HJÆLP!
Hvad er erfaringen i andre DMCG-er og 
hvordan etableres det gode samarbejde?


